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De Commissie voor Buitenlands Beleid, Europese Aangelegenheden en Internationale 
Samenwerking keurde op dinsdag 12 november 2013 de haar toegewezen onderdelen 
van het ontwerp van decreet houdende de algemene uitgavenbegroting van de Vlaamse 
Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2014 indicatief  goed. Het betreft in concreto 
de bevoegdheden Buitenlands Beleid, Internationaal Ondernemen en Ontwikkelings- 
samenwerking, ressorterend onder minister-president Kris Peeters.

Conform artikel 82, lid 4, van het Reglement van het Vlaams Parlement, werd de beleids-
brief  Buitenlands Beleid, Internationaal Ondernemen en Ontwikkelingssamenwerking –
Beleidsprioriteiten 2013-2014 (Parl.St. Vl.Parl. 2013-14, nr. 2233/1), die betrekking heeft 
op de genoemde beleidsdomeinen, besproken samen met de uitgavenbegroting.

Mevrouw Sabine Poleyn en de heer Karim Van Overmeire werden aangesteld als ver-
slaggevers van de bespreking van zowel het ontwerp van decreet houdende de uitgaven- 
begroting 2014 als de beleidsbrief. De besprekingen werden afgesloten met een indicatieve 
stemming over alle aan de commissie toegewezen en toekomende elementen van de uitga-
venbegroting. 

Bijlage 1 (Diplomatieke beweging), bijlage 2 (Samenwerkingsovereenkomst tussen Flanders 
Investment & Trade en Flanders District of Creativity) en bijlage 3 (Inbreukdossiers) zijn 
te vinden op de dossierpagina van dit stuk op www.vlaamsparlement.be.

I. InleIdende uIteenzettIng door de heer KrIs Peeters, mInIs-
ter-PresIdent VAn de VlAAmse regerIng, VlAAms mInIster VAn 
economIe, BuItenlAnds BeleId, lAndBouw en PlAttelAnds- 
BeleId

1. toelichting bij de beleidsbrief

1.1.	 Strategische	doelstellingen

1.1.1. Eerste hoofdstuk: internationale politiek 

Mondiale antwoorden op mondiale problemen 

Minister-president Kris Peeters wijst erop dat de Vlaamse Regering het beleidsdocument 
‘Mensenrechten en het Vlaams internationaal beleid’ als leidraad hanteert voor het uit-
dragen van het respect voor de rechten van de mens. Hij herinnert aan het mensenrechten- 
seminarie van april 2013 in Lilongwe, Malawi over het recht op voedsel in zuidelijk Afrika, 
dat met de steun van de Vlaamse overheid werd opgezet door het Office of the High 
Commissioner for Human Rights. Op 4 november werd in Brussel op het interessante 
vredessymposium over ‘Science for peace’ de oprichting aangekondigd van het internatio-
naal Trauma- en Transformatienetwerk. En zeer recent, op 11 november, werden in Ieper 
op de herdenking van de wapenstilstand, zeventig zakjes grond voor de herdenkingstuin 
in Londen verzameld voor transport naar Londen in aanwezigheid van de Britse prins 
Philip. De onderhandelingen over de Flanders Fieldsverklaring en over de datum van on-
dertekening ervan worden voortgezet.

De Vlaamse Regering zet daarnaast de samenwerking met de internationale instellingen 
onverkort voort, zowel via deelname aan het beleid van deze instellingen – onder meer via 
een actieve deelname aan bestuursvergaderingen – als via financiering van projecten en 
programma’s. Van alle subsidies die in 2012 ten laste waren van de begrotingsprogramma’s 
buitenlands beleid, internationale samenwerking en internationaal ondernemen ging er 28 
percent naar internationale instellingen. Op die manier draagt Vlaanderen een steentje bij 
aan de realisatie van mooie initiatieven, onder meer van UNESCO. 

http://www.vlaamsparlement.be/link?id=2862
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Het stagefinancieringsprogramma, waarmee de Vlaamse overheid stages bij internationale 
instellingen financiert, was ook dit jaar een succes. Op 15 oktober 2013 vond een evalu-
atie- en netwerkevenement plaats over stagefinanciering bij multilaterale organisaties, wat 
werd gekoppeld aan de multilaterale samenwerking met UNRWA, het VN-Agentschap 
voor Palestijnse Vluchtelingen. Gezien de toenemende interesse van jongeren voor stages 
bij internationale instellingen en de positieve appreciatie door de instellingen zelf, wordt er 
in 2014 500.000 euro vrijgemaakt voor dit stagefinancieringsprogramma.

De Europese Unie als mondiale speler 

De minister-president onderstreept dat ook voor de strategische doelstelling ‘de Europese 
Unie als mondiale speler’ heel wat werd gerealiseerd. Hij verwijst naar het decreet tot in-
stemming met het Verdrag inzake Stabiliteit, Coördinatie en Bestuur in de EMU en het 
meerjarig financieel kader 2014-2020. Daarnaast worden de inspanningen om de rol van 
de deelstaten in de EU te versterken, voortgezet zodat Vlaanderen meer kan wegen op de 
Europese besluitvorming. 

De onderhandelingen over de herziening van het samenwerkingsakkoord over de verte-
genwoordiging van België in de EU lopen in dit kader nog steeds. 

Op 8 november jl. werd het ‘Vanguard Initiative’ voor Europese regio’s die in de industriële 
voorhoede lopen, voorgesteld. Vlaanderen is voorop in slimme specialisatie, industrieel 
ondernemen en beleid. Dat initiatief  was duidelijk een schot in de roos. De talrijke aan-
wezigen op de conferentie, waaronder drie Europese commissarissen, de voorzitter van 
de Europese Raad en heel wat ministers van andere regio’s, bewijzen volgens de minister-
president dat het volstaat om de juiste accenten te leggen om Europese belangstelling te 
wekken. 

Subsidiariteit en culturele diversiteit 

In de derde doelstelling ‘Subsidiariteit en culturele diversiteit’ wordt de culturele diploma-
tie nadrukkelijk naar voren geschoven. Daarvoor bestaat heel wat buitenlandse belang-
stelling. Zo toonde de Deense ambassadeur bijvoorbeeld zich onlangs tot samenwerking 
bereid. Wat de culturele diversiteit en culturele diplomatie betreft, kunnen en zullen er nog 
een aantal acties worden ondernomen. 

Een verantwoord vergunningsbeleid inzake handel in strategische goederen 

Passend in de vierde doelstelling ‘Een verantwoord vergunningsbeleid inzake handel in 
strategische goederen’, stond het voorbije jaar in het teken van de verdere uitvoering van 
en informatieverstrekking (outreach) over het nieuwe Wapenhandeldecreet van 15 juni 
2012 en het Wapenhandelbesluit van 20 juli 2012. Het komende jaar zal de minister-pre-
sident het besluit over uitvoer, doorvoer en overbrenging van goederen voor tweeërlei ge-
bruik voorleggen aan de Vlaamse Regering. Dat besluit voorziet in de omzetting van de 
Europese verordening 428/2009 van de Raad van 5 mei 2009 tot instelling van een com-
munautaire regeling voor controle op de uitvoer, de overbrenging, de tussenhandel en de 
doorvoer van producten voor tweeërlei gebruik.

Er zal ook verder onderhandeld worden over een samenwerkingsakkoord voor het nucle-
air exportbeleid, waarvoor het Overlegcomité op 17 juli 2013 een werkgroep oprichtte. 
De Vlaamse Regering gaf op 17 mei 2013 haar goedkeuring en machtiging tot de on-
dertekening van het VN-Verdrag inzake handel in conventionele wapens. De Vlaamse 
Regering heeft zich steeds sterk betrokken getoond bij de onderhandelingen over het 
Wapenhandelverdrag, dat wereldwijde spelregels biedt voor handel in wapens en militair 
materieel. 
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Gezien de ontwikkelingen in de Arabische wereld, bleef de export van militair materieel 
naar bepaalde landen in het Midden-Oosten en Noord-Afrika ‘on hold’ staan. De lijst van 
landen wordt voortdurend opgevolgd en bijgewerkt op basis van de actualiteit.

1.1.2. Tweede hoofdstuk: internationaal economisch beleid 

Een sterkere internationalisering van de Vlaamse economie

Een sterkere internationalisering van de Vlaamse economie is de vijfde doelstelling. De 
cijfers bewijzen dat de bedrijven, ondanks de economisch moeilijke tijden, goede export- 
resultaten neerzetten en dat ook de diensten, en in het bijzonder F.I.T., goed werk leveren. 
Groeilanden worden steeds belangrijker in de Vlaamse internationale handel. Achttien 
van de 25 focuslanden voor internationale handel van F.I.T. zijn snelgroeiende economie-
en. In 2013 zijn extra middelen vrijgemaakt om de Vlaamse dienstverlening in groeimark-
ten te versterken. Er werd een kantoor geopend in Qatar en het kantoor in het Vietnamese 
Hanoi werd versterkt met een VLEV. Daarnaast werden F.I.T.-antennes geopend in de 
groeilanden Myanmar, Ethiopië en recent Angola. In 2014 wordt de focus op de groeilan-
den voor het aantrekken van investeringen voortgezet. F.I.T. zal in 2014 speciale aandacht 
besteden aan het uitwerken van een strategie voor Afrika. 

De Vlaamse overheid oriënteert het instrumentarium en de acties meer en meer op de 
nieuwe sectoren, zoals de diensten, de creatieve industrieën en de zorgsector. Om de inter-
nationalisering van de creatieve industrieën te steunen, bereidt F.I.T. een visienota voor, 
waarop in 2014 verder zal worden gewerkt. 

In de begroting wordt in de nodige middelen voorzien om de werking van de technolo-
gieattachés structureel te verankeren in de reguliere werking van F.I.T. In 2013 werden 
hun standplaatsen geëvalueerd en werd hun werking licht geheroriënteerd. Zo werden de 
werkingsgebieden van de technologieattachés vergroot en komt er een bijkomende tech-
nologieattaché voor Europa. 

In 2012 bestendigde Vlaanderen zijn goede prestaties in het creëren van werkgelegenheid 
door nieuwe buitenlandse investeringen. Het Nieuw Industrieel Beleid geeft daar een bij-
komende impuls aan. Daarnaast worden de initiatieven voor in Vlaanderen gevestigde 
buitenlandse ondernemingen bestendigd, zo zal de ‘Foreign Investment Trophy’ in 2014 
opnieuw uitgereikt worden. Een actieve en gerichte Vlaamse economische diplomatie, on-
der meer door het organiseren van economische zendingen en het deelnemen aan interna-
tionale beurzen, blijft vanzelfsprekend een kerntaak. 

Vrijere en eerlijkere wereldhandel

De negende Ministeriële Conferentie van de WTO, die eind 2013 plaatsvindt in Bali, 
zou een nieuw elan moeten geven aan de Doha Ontwikkelingsronde. De Vlaamse over-
heid volgt ook het EU-Gemeenschappelijk Handelsbeleid van nabij. De onderhande-
lingen met de VS en Japan zullen het komende jaar het zwaartepunt daarvan vormen. 
Daarnaast volgt Vlaanderen ook van dichtbij de onderhandelingen over de Economische 
Partnerschapsakkoorden, met bijzondere aandacht voor de landengroepen waar de 
Vlaamse partnerlanden deel van uitmaken. De Vlaamse Regering onderzoekt op welke 
manier de partnerlanden ondersteund kunnen worden bij het realiseren van die overeen-
komsten.

Een grotere internationale bereikbaarheid van Vlaanderen

De minister-president wijst erop dat de zevende doelstelling ‘Een grotere internatio-
nale bereikbaarheid van Vlaanderen’, vanzelfsprekend van groot economisch belang is. 
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Buitenlandse zendingen en internationale ontmoetingen zijn een gelegenheid bij uitstek 
om de troeven van de Vlaamse havens te promoten. De internationale promotie van onze 
havens gebeurt ook via de steun van de Vlaamse overheid aan het Antwerp/Flanders Port 
Training Center en het ITMMA. 

1.1.3. Derde hoofdstuk: Vlaanderen en de millenniumdoelstellingen voor Ontwikkeling

Armoedebestrijding en sociaal-economische ontwikkeling

De achtste doelstelling is het bestrijden van armoede en het stimuleren van sociaaleco-
nomische ontwikkeling. De VN werkt aan een nieuw post-2015 kader. Vlaanderen focust 
hier geografisch op zuidelijk Afrika en sectoraal op werkgelegenheid en ondernemerschap, 
gezondheidszorg en landbouw en voedselzekerheid. De voorbije jaren werd ingezet op 
de uitvoering van de strategienota’s met de partnerlanden Zuid-Afrika, Mozambique en 
Malawi. De minister-president bezocht zelf  die landen en had gesprekken met onder meer 
de regering van Malawi over de strategienota 2014-2018, waarvan de grote lijnen bepaald 
zijn op basis van een tussentijdse evaluatie door de administratie. Op uitdrukkelijke vraag 
van de regering van Malawi zal Vlaanderen zijn bijdrage concentreren op de landbouwsec-
tor en die aan de gezondheidszorg uitfaseren. De Vlaamse Regering keurde op 4 oktober 
2013 de nieuwe strategienota goed. 

In 2013 wordt ook geopteerd voor een gedeeltelijke heroriëntering van de middelen uit het 
bestaande waarborgfonds voor microfinanciering. Naast waarborgverlening aan Vlaamse 
ontwikkelingsfondsen, wordt ook de participatie in grotere internationale investerings-
fondsen op het vlak van microfinanciering mogelijk gemaakt. Bovendien wordt ook het 
toepassingsgebied van de mogelijke tussenkomst verruimd tot het bredere concept van 
inclusieve kredietverstrekking, waarbij ook andere actoren dan de klassieke microfinan-
cieringsinstellingen ondersteund kunnen worden. Het gewijzigde kaderdecreet zal aan de 
Vlaamse Regering worden voorgelegd en daarna bij het Vlaams Parlement worden inge-
diend. 

Het vernieuwde impulsbeleid voor gemeentelijke ontwikkelingssamenwerking treedt van-
af 2014 in werking en is helemaal afgestemd op de beleids- en beheerscyclus van de lokale 
besturen. Er werden nieuwe inspanningen geleverd om de Vlaamse ontwikkelingssamen-
werking in te schakelen in de internationale agenda aangaande effectiviteit van de hulp. 

De strijd tegen de gevolgen van de klimaatverandering

De minister-president merkt op dat deze negende doelstelling zeer actueel is, dat bewijst 
de ramp in de Filipijnen. Hij wil blijven inzetten op klimaatprojecten die passen in de 
bilaterale samenwerking met de partnerlanden en in de regionale samenwerking in zui-
delijk Afrika. Vlaanderen wil zo de ontwikkelingslanden bijstaan bij de toenemende kli-
maatuitdagingen. Nieuwe projecten van de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking worden 
systematisch gescreend op de mogelijke kwetsbaarheid van de ontwikkelingsresultaten ten 
aanzien van klimaatverandering. 

1.2.	 De	instrumenten	van	het	beleid

Op 20 september 2013 heeft de Vlaamse Regering beslist tot een vermindering van het 
aantal entiteiten binnen de Vlaamse overheid. Voor het beleidsdomein internationaal 
Vlaanderen betekent dit dat het VAIS wordt opgeheven en dat de taken en personeels-
leden van dat agentschap naar het DiV worden overgeheveld. Die integratie moet in de 
loop van 2014 afgerond zijn. In 2014 zal ook de volgende diplomatieke beweging van de 
VVR’s plaatsvinden. Met ingang van 1 september 2014 zullen alle VVR’s actief  zijn op een 
nieuwe standplaats. In 2014 zal ook opvolging gegeven worden aan de resultaten van de 
driejaarlijkse optimalisatieoefening van het buitenlandse netwerk van F.I.T. 
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Op het vlak van publieksdiplomatie is de conceptwijzing van Flanders Today, met inte-
gratie van Flanders@World en het anderstalige persoverzicht, de belangrijkste wijziging. 
In het kader van de verdere uitrol van de academische diplomatie werd in 2013 Flamenco 
vzw omgevormd tot FKA vzw, met een uitgebreide opdracht. FKA zal onder meer 
instaan voor de promotie van Vlaams wetenschappelijk onderzoek en voor de onder-
steuning van de deelname van academische instellingen aan zendingen van leden van de 
Vlaamse Regering en de coördinatie van het academische onderdeel van die zendingen. 
Om de interfederale samenwerking te verbeteren, streeft Vlaanderen naar een grondige 
aanpassing van de samenwerkingsakkoorden. Dat loopt zoals bekend niet bepaald van 
een leien dakje. 

2. toelichting bij de uitgavenbegroting van de Vlaamse gemeenschap voor 2014

De minister-president overloopt de voornaamste kredietverschuivingen. In vergelij-
king met de aangepaste begroting 2013 maakt hij abstractie van het programma DA –  
Apparaatkredieten. De personeels- en werkingskredieten van het VAIS blijven im- 
mers quasi constant en de met minister Bourgeois gedeelde apparaatkredieten van het 
Departement internationaal Vlaanderen en de personeels- en werkingskredieten van dat 
departement blijven eveneens quasi constant. Wegens een informaticaproject zijn er wel 
enige verschuivingen in de sector toerisme, die de totale apparaatskredieten negatief  be-
invloeden. 

Het programma DC – Algemeen wordt opgeheven. De twee begrotingsartikelen en de bij-
horende kredieten zijn overgeheveld naar het programma DD. Dat programma, dat voor-
heen ‘Algemeen buitenlands beleid’ als naam had, heet vanaf volgend jaar ‘Behartiging 
van de internationale belangen van Vlaanderen’. Naast de integratie van het programma 
DC in het programma DD, is er een besparing van 93.000 euro in vastleggingskredieten. 
Als gevolg van de afstemming van die kredieten op de reële betalingsbehoeften, kunnen 
deze verminderd worden met 1.037.000 euro. 

Het programma DE dat dit jaar nog ‘Internationale samenwerking of ontwikkelingssa-
menwerking’ heet, krijgt vanaf volgend jaar de naam ‘Bestrijding van structurele armoede 
in de wereld en het dichten van de Noord-Zuidkloof’. Het vastleggingskrediet stijgt daar 
met 30.000 euro voor de uitvoering van het Vlaamse intersectorale akkoord voor de so-
cialprofitsector. De VeK’s kunnen worden verminderd met 964.000 euro, mede als gevolg 
van de afwijking van het betalingsritme van het Planlastendecreet die bij artikel 33 van het 
programmadecreet wordt gecreëerd.

Het programma DF, nu nog ‘Internationaal Ondernemen’ genoemd, maar vanaf 2014 
‘Internationalisering van de Vlaamse economie’, kent zowel in VeK als in VaK een toe-
name met 646.000 euro. De groei in vastleggingsmachtiging is het gevolg van de indexering 
met 204.000 euro. Deze toename gaat volledig naar F.I.T.

De minister-president besluit dat hij en de administratie, waarvan diverse vertegenwoor-
digers aanwezig zijn bij deze bespreking, de voorbije jaren het regeerakkoord getrouw 
uitvoerden en van plan zijn dat ook de komende maanden nog te doen. 

II. BesPreKIng

1. Vragen en opmerkingen van de leden

1.1.	 Tussenkomst	van	de	heer	Ward	Kennes

De heer Ward Kennes wijst erop dat de Commissie voor Bestuurszaken, Binnenlands 
Bestuur, Decreetsevaluatie, Inburgering en Toerisme op 5 november jongstleden een werk-
bezoek heeft gebracht aan de World Travel Market in Londen. Tot zijn tevredenheid heeft 
hij daar vastgesteld dat ‘Flanders State of the Art’ ingang begint te vinden, al is er natuur-
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lijk nog een hele weg te gaan. Hem viel ook de aanwezigheid van de ‘Flanders poppies’ op, 
tot op de grootste vrijetijdsbeurs van de wereld. 

Het lid is voorts blij met de aandacht in de beleidsbrief  voor een goede samenwerking met 
Nederland. Omdat beide regio’s zoveel gemeen hebben, hebben ze er immers alle belang 
bij hun gezamenlijke belangen, bijvoorbeeld in de chemiesector, te bespreken en in het 
buitenland te verdedigen. Een goed voorbeeld is de gezamenlijke missie van de minister-
presidenten naar Texas. De recente tweede topontmoeting in Maastricht toont aan dat 
op verschillende domeinen samenwerking zinvol is: logistiek en transport, het bedrijfsle-
ven en de kennisinstellingen bijvoorbeeld. De spreker ziet ook potentieel in de driehoek 
Eindhoven-Leuven-Aken op vlak van innovatie en onderzoek. Het is goed dat er zelfs 
al plannen zijn voor de volgende regeerperiode, zoals het gezamenlijke optreden op de 
Frankfurter Buchmesse. De visie in de D.G. van Beuningenlezing van de minister-presi-
dent is voor het lid nog voor vele jaren het lichtbaken voor de samenwerking Vlaanderen-
Nederland. 

Buitenlandse handel is terecht een ander prominent onderdeel van de beleidsbrief, want de 
handel groeit. Vlaanderen heeft gekozen voor een focus op een aantal groeilanden en op 
een aantal sectoren en de resultaten bewijzen dat die keuze de juiste was. Naast het vinden 
van exportmarkten, is het even belangrijk om investeringen aan te trekken. Vlaanderen 
heeft daar enkele hinderpalen, zoals de kostprijs van arbeid en energie en de soms lange 
procedures. 

Op het vlak van de economische diplomatie, heeft het recente bezoek aan Angola bewezen 
dat samenwerking met federale diensten ook vruchten kan afwerpen voor Vlaanderen. De 
minister-president heeft de juiste toon gezet door Vlaanderen als leidende partner naar 
voren te schuiven aan wie de federale diensten en instellingen een waardevolle ondersteu-
ning kunnen bieden. 

Het lid vraagt wat de besparingen bij F.I.T. precies inhouden. Komt de besparing van 
303.000 euro op personeelskosten daar bovenop de algemene besparing van 6 percent? Zal 
er personeel afvloeien in de buitendiensten of in de hoofdzetel? Hoe valt de besparing te 
rijmen met de bijkomende kantoren die recent in Qatar en Hanoi werden geopend? 

Het lid wijst er terloops op dat het pleidooi voor ethische en duurzaamheidscriteria in het 
buitenlandse beleid niet het monopolie is van een bepaalde politieke overtuiging, maar 
brede steun krijgt, ook van de CD&V-fractie. Voorts wil hij weten waarom in deze beleids-
brief  niets wordt vermeld over de samenwerking met Brussels Export en AWEX, terwijl 
dat in de vorige beleidsbrief  nog wel het geval was. Dat het buitenlandbeleid niet louter 
technisch is en bijvoorbeeld niet enkel op landbouwtechnieken, maar ook op mensenrech-
ten en voedselvoorziening focust, draagt de goedkeuring van de heer Kennes weg. 

De werkgroepen van de ICBB zijn een teer punt. Dat ze zo lang stilgelegen hebben, is 
niet aan Vlaanderen te wijten. Hoe staat het met de actualisering van de vier samenwer-
kingsakkoorden? Terecht gaat daar veel aandacht naar in deze commissie, want de rol 
van Vlaanderen in Europa en in de internationale organisaties is mede bepaald door de 
instrumenten die het daarvoor in handen krijgt. 

Een Memorandum of Understanding wordt gewoonlijk afgesloten met een staat, maar nu 
komt er blijkbaar ook een met Maharashtra. Is dat een Indiase deelstaat en wat wordt er 
precies verwacht van die samenwerking?

Op 11 november herdacht Vlaanderen de vele buitenlandse soldaten die hier gesneuveld 
zijn in WO I. Voor een land waarvoor anderen zoveel offers brachten, past generositeit 
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voor landen in nood zoals de Filipijnen. Het lid informeert dan ook naar de Vlaamse in-
breng in de conferentie in Warschau die momenteel bezig is. 

Welke agendapunten zal Vlaanderen opperen voor het Belgische voorzitterschap van 
de Raad van Europa? Kan dit een gelegenheid zijn om bepaalde misverstanden over de 
Belgische interne organisatie in dat gremium uit de wereld te helpen? Voorts wil de heer 
Kennes weten of het tijdstip van de Vlaamse ontwerpbegroting strookt met de vereisten 
van het Europese Semester. Volgens de dienst Europa van het Vlaams Parlement zouden 
er alvast nog aanpassingen nodig zijn. 

Het lid vraagt of het bedrag van 250.000 euro dat voor mogelijke initiatieven in de MENA-
regio wordt ingeschreven, een gevolg is van het bezoek van de minister-president aan 
Libië. Of gaat het om andere landen of doelstellingen? Hij wil ook wat meer toelichting 
over het Flandernjahr 2014 in Noordrijn-Westfalen. Gaat het daar enkel om toeristische 
en culturele promotie, of ook over de IJzeren Rijn en over economische samenwerking? 
Wordt ook hiervoor samengewerkt met Nederland, toch ook een belangrijke buur van 
Noordrijn-Westfalen? 

De heer Kennes is lid van het Beneluxparlement dat heel wat actuele en relevante thema’s 
bespreekt, onder meer de grensoverschrijdende arbeid en de telecomzones. Is de minister-
president van oordeel dat het Intra-Belgische Overlegplatform Benelux voldoende samen-
komt en goed functioneert, of vindt hij dat dit voor verbetering vatbaar is?

Nederland bespaart vrij aanzienlijk op cultuur, dus ook op de Taalunie, die gefinancierd 
wordt volgens een verdeelsleutel, waardoor ook Vlaanderen geacht wordt minder bij te 
dragen. Heeft Vlaanderen daar tegengas gegeven of was het blij met de besparingen? 

Het lid informeert voorts of het project ‘Azië voor beginners’ waarvan in deze beleidsbrief  
sprake is, een nieuw initiatief  is, dan wel een vervolg op het in 2006 door toenmalig Vlaams 
minister Fientje Moerman gelanceerde ‘Stoemp met stokjes’. Hij betreurt dat de Vlaamse 
expertise over Centraal-Afrika zo weinig aangewend wordt en dat het gebied zowat vol-
ledig overgelaten wordt aan de federale overheid. De promotie van waardig werk in de 
havens van Zuid-Afrika is om twee redenen een evidente keuze: de Vlaamse havenexper-
tise en de banden met Zuid-Afrika. Wat het lid minder evident lijkt, is de promotie van 
waardig werk in de groene economie in Turkije, Mexico en China. Hij is daar niet tegen 
gekant, maar noch die landen, noch die sector zijn focuspunten van het Vlaamse beleid. 

1.2.	 Tussenkomst	van	de	heer	Karim	Van	Overmeire

De heer Karim Van Overmeire merkt op dat ook de laatste beleidsbrief  van deze legislatuur 
boeiende lectuur bevat. Er zijn strategienota’s met de partnerlanden Malawi, Zuid-Afrika 
en Mozambique, maar blijkbaar bestaat er weinig animo om de strategienota’s die beston-
den met de buurlanden, te hernieuwen of bij te stellen. Ook het werkprogramma voor 
Nederland is afgevoerd, de samenwerking wordt overgelaten aan de ministers. Waarom 
worden er enkel voor de drie vermelde landen in het zuiden strategienota’s opgesteld en 
niet met andere landen waarmee Vlaanderen goed samenwerkt? Zo’n nota zou niet alleen 
de leden van de Vlaamse Regering, maar ook het parlement en de administratie een hou-
vast kunnen bieden. 

De versterking van de rol van de deelstaten in de EU is zo stilaan verworden tot een man-
tra dat bij elke bespreking van een beleidsbrief  weerkeert, maar veel progressie is er niet. 
Dat heeft uiteraard veel te maken met het gegeven dat in heel weinig andere lidstaten van 
de EU, de deelentiteiten zoveel bevoegdheden hebben, ook op internationaal vlak, als in 
België. Een uitzondering voor België bedingen, lijkt de spreker een meer haalbare optie. 
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Dat de ICBB opnieuw samenkomt, wordt bijna gepresenteerd als een verwezenlijking, 
terwijl er weinig optimistische geluiden weerklinken over vorderingen op terreinen als de 
hernieuwing van de samenwerkingsakkoorden of het stemrecht voor Vlamingen in het 
buitenland. De spreker vergelijkt de verhouding tussen Vlaanderen en het federale niveau 
met een processie van Echternach, waar de deelnemers aan elkaar vastgemaakt zijn en in 
de maat van de processiemars naar voren springen, afwisselend op hun linker- en rech-
tervoet. Die bewegingswijze werd in 1947 ingevoerd omdat het bewegen met drie stappen 
naar voren en twee naar achteren voor teveel chaos zorgde. Voorts informeert het lid hoe 
de minister-president in een volgende legislatuur de Vlaamse vertegenwoordiging bij de 
Belgische permanente vertegenwoordiging ziet. Is daar een versterking nodig? 

Wat F.I.T. betreft, is het lid het eens met de focus op de snelst groeiende economieën. Hij 
vraagt waarom F.I.T. enkel in China, Rusland en Brazilië bijzondere aandacht besteedt 
aan de lokale taal. Is dat dan geen algemene regel? Gebeurt er in die drie landen iets uit-
zonderlijks? Het Agentschap voor Buitenlandse Handel wordt niet bij naam gegroeid, 
terwijl het in praktijk nochtans een steeds belangrijkere rol speelt. Het lid blijft bij zijn 
standpunt dat de erevoorzitter de buitenlandse handelsmissies leidt en dat het niet aan de 
Federale Regering toekomt om daar iemand anders, in casu de zuster van de erevoorzitter, 
voor aan te duiden, zelfs niet als de minister-president dat achteraf via een brief  goed-
keurt. Meer nog, er worden nu ook twee federale diplomaten gedetacheerd om de betrok-
kene bij te staan. Vindt de minister-president dat normaal? Werd er aan de deelentiteiten 
gevraagd om hetzelfde te doen? Zo niet, dan lijkt het erop dat het agentschap steeds meer 
een federale constructie wordt. 

De internationale promotie van de Vlaamse havens is natuurlijk een goede zaak. Alleen ge-
beurt dat op twee manieren: soms als onderdeel van de Deltaregio, samen met Nederland 
– bijvoorbeeld bij de missie naar Texas – en soms als deel van de Flanders Port Area, bij-
voorbeeld in Moskou. De heer Van Overmeire acht een meer duidelijke lijn raadzaam en 
vraagt daar meer uitleg over. 

De noodhulp van 150.000 euro voor de Filipijnen is een goede zaak, gezien de omvang 
van de ramp daar. Het lid informeert voorts waarom het jaarverslag van F.I.T. de voorbije 
jaren niet meer op internet gepubliceerd is. Zijn er formele beslissingen genomen over de 
diplomatieke beweging, die plaatsvindt op 1 september 2014 en wat zijn die dan concreet? 
Kan er enige informatie worden voorgelegd over de resultaten van de driejaarlijkse opti-
malisatie van F.I.T. die voor 2014 gepland is, zodat duidelijk is wat er precies op het terrein 
zal gebeuren en wanneer dat zal zijn?

De heer Van Overmeire stipt tot slot nog aan dat hij als schepen, onder meer bevoegd voor 
internationale samenwerking, heel vaak wordt geconfronteerd met de term ‘groeipad’. 
Heel wat steden en gemeenten die al een beleid voeren, beschikken momenteel niet over 
de middelen om dat groeipad verder uit te bouwen. Het risico bestaat dus dat gemeenten 
die voorheen nog geen inspanningen deden, nu met die middelen aan de haal gaan. Zijn er 
indicaties dat dit het geval zou zijn?

1.3.	 Tussenkomst	van	mevrouw	Fientje	Moerman

Nu het einde van de regeerperiode in zicht is, acht mevrouw Fientje Moerman een evalu-
atie van het beleid op zijn plaats. Daarvoor rest er echter niet veel tijd meer. Een van de 
sterke punten van de beleidsnota voor de legislatuur was de focus op de snel groeiende 
economieën. Hoewel de langetermijnresultaten nog niet bekend zijn, bleek toch al dat de 
uitvoer naar de BRIC-landen in 2012 goed was voor 7,62 percent van de totale Vlaamse 
uitvoer, wat een goede zaak is. Dat de ontwikkelingssamenwerking geconcentreerd wordt 
op Zuid-Afrika, Mozambique en Malawi en het gegeven dat in deze economisch moeilijke 
tijden internationaal ondernemen van al te veel saneringen werd gespaard, zijn eveneens 
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positieve aspecten. Het onderbrengen van het VAIS bij het DiV, wat toch een begin van 
rationalisering betekent, draagt eveneens de goedkeuring van de spreker weg. Dat er een 
decreet over wapenhandel is, is eveneens een goede zaak, hoewel de uitvoering nog heel 
wat voeten in de aarde zal hebben. De omzetting en naleving van internationale verplich-
tingen, ook de Europese richtlijnen, verlopen vlotter. De herdenkingen van WO I, een 
unieke kans, worden aangegrepen om Vlaanderen op de kaart te zetten. Voor de spreker 
mag dat op meerdere vlakken resultaten afwerpen. Daarnaast ziet ze vooruitgang in een 
paar grensoverschrijdende infrastructuurdossiers. 

Mevrouw Moerman ziet echter ook een aantal gemiste kansen. Nog altijd wordt er in 
het buitenlands beleid te weinig gefocust op de Vlaamse bevoegdheidsterreinen waar op 
internationaal niveau toch wel diepgaande transformaties gaande zijn, zoals ecologie, 
energie en economie. Zoals zij in deze commissie al eerder heeft aangegeven, vindt zij dat 
Vlaanderen wat te weinig moed betoont in criteria voor ethisch ondernemen, veiligheid 
en duurzaamheid en dat het te weinig invloed en medezeggenschap heeft in internationale 
organisaties, vooral dan de EU. Er is voorts te weinig focus in het postennetwerk, dat wel 
heel uitgebreid geworden is. Tot slot vindt ze dat er wellicht ook te weinig ingespeeld is op 
de evoluties in de MENA-regio. 

In de voorliggende beleidsbrief  worden onderhandelingen aangekondigd over het samen-
werkingsakkoord inzake nucleair exportbeleid. Op 17 juli 2013 richtte het Overlegcomité 
daartoe een werkgroep op. Wat is de bedoeling daarvan? Wie was de initiatiefnemer? En 
zijn er al vorderingen gemaakt? Kan er voorts wat meer concrete informatie worden gege-
ven over de strategie die F.I.T. zal uitwerken voor Afrika? Van de 49 inbreukdossiers zijn 
er elf  Vlaamse: voor vijf  is er een remediëring, één wordt betwist en voor de resterende 
vijf  werkt Vlaanderen aan een oplossing. Hoever staat het met die oplossingen? En is er al 
meer duidelijkheid over de verdeling van de boete voor de waterzuivering? 

In zijn vorige beleidsbrief  kondigde de minister-president aan beleidsinitiatieven te onder-
zoeken voor de MENA-regio, in de huidige zegt hij beleidsinitiatieven te overwegen. Wat 
is het verschil? Wat is de definitie van de minister-president van de MENA-regio? Hanteert 
hij de afbakening van de Wereldbank of een andere definitie? De onderhandelingen over 
een bilateraal coproductieverdrag tussen Vlaanderen en China zijn gestart. Wat mag daar-
van op korte termijn worden verwacht? 

Terloops merkt het lid op dat minister Smet, in de context van het komende WK in Brazilië, 
reclame voor Belgisch bier maakte. De minister-president stelt dan weer een beleidslijn 
voor over de Vlaamse aanwezigheid op belangrijke internationale evenementen als wereld-
expo’s of Olympische Spelen. Zal hij ook iets ondernemen voor de voetbalsector? 

De NTU voert het komende jaar een strategische oefening uit met betrekking tot de krijt-
lijnen van het Actieplan 2014 en de bijbehorende ontwerpbegroting. Als gevolg daarvan 
zullen het Meerjarenbeleidsplan 2013-2017 en de respectieve begrotingen bijgesteld wor-
den. Welke bijstellingen worden daar voorzien? 

De wapenuitvoer staat momenteel ‘on hold’ voor Egypte, Bahrein, Jemen en Syrië. Voor 
Libië en Libanon is een internationaal uitgevaardigd wapenembargo van kracht. Ten aan-
zien van Saoedi-Arabië werden bijkomende maatregelen genomen, conform de mogelijk-
heden binnen het Wapenhandeldecreet om het eindgebruik maximaal te controleren. Kan 
de minister-president aangeven wat de recente evoluties zijn? 

Tegen 2020 wil Vlaanderen, volgens ViA, het aantal exporterende kmo’s verdubbelen, 
hoewel dat moeilijk in kaart te brengen is. Pas vanaf een bepaald omzetcijfer zijn bedrij-
ven immers verplicht te rapporteren. In 2012 neemt het aantal exporterende bedrijven 
licht toe. Hoe ver zijn we echter nog verwijderd van de doelstelling van een verdubbeling 
in 2020? 
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Het lid leest in de beleidsbrief  dat het pilootproject dat met UNIZO werd opgezet voor 
exporterende bedrijven die nieuwe markten willen aanboren, in 2014 opvolging krijgt via 
een project voor ‘beginners’ op de Amerikaanse markt. In 2014 zal ook het samenwer-
kingsakkoord met UNIZO vernieuwd worden. Het pilootproject ‘Azië voor beginners’ met 
UNIZO krijgt in 2014 opvolging met een groepszakenreis naar China. Er zijn dus heel wat 
nieuwe projecten van UNIZO, maar zijn de lopende projecten inmiddels al geëvalueerd? 
Mevrouw Moerman vraagt ook naar wat er van Flanders District of Creativity verwacht 
wordt in het nieuwe samenwerkingsakkoord. Ze wil ook weten wat te verwachten van de 
F.I.T.-visienota die wordt voorbereid voor de ondersteuning van de creatieve industrieën. 

Het Vlaams decreet over de ontwikkelingssamenwerking bestempelt de rechten van het 
kind als een transversaal thema, maar afgezien van een kleine vermelding bij ontwik-
kelingseducatie, gebeurt daar weinig mee, aldus de VVOB. Onderwijs is één van de basis-
rechten van een kind. Het IVRK is het meest geratificeerde verdrag inzake mensenrechten 
uit de geschiedenis: maar twee landen, de VS en Somalië, hebben dat verdrag niet gerati-
ficeerd. Het lid vraagt waarom er bij de Vlaamse ontwikkelingssamenwerking niet meer 
aandacht wordt besteed aan onderwijs en waarom de Vlaamse onderwijsexpertise slechts 
in een beperkt aantal landen gebruikt wordt. Ze geeft het goede voorbeeld van een project 
voor opleiding van toekomstige leerkrachten, waarmee deze commissie in Cambodja ken-
nis maakte. De vraag is waarom dat bijvoorbeeld niet gebeurt in Myanmar. Door experts 
uit te sturen en uitwisselingen te organiseren zou Vlaanderen ook zijn sterkte over het 
onderwijssysteem kunnen delen. 

Dankzij het gewijzigde kaderdecreet inzake ontwikkelingssamenwerking, waarin onder 
andere een regeling zit voor waarborgverlening voor microfinanciering, worden de eerste 
participaties verder uitgewerkt. Waaraan denkt de minister-president hier concreet? De 
diplomatieke beweging zou blijkbaar pas na de verkiezingen plaatsvinden, het lid heeft 
daarover dezelfde vragen als de heer Van Overmeire. 

1.4.	 Tussenkomst	van	de	heer	Christian	Verougstraete

Hoewel hij weet dat deze laatste beleidsbrief  van de legislatuur een voortzetting van het 
gevoerde beleid inhoudt, vindt de heer Christian Verougstraete de beleidsbrief  toch vrij be-
knopt. Vlaams Belang steunt in elk geval de aanwezigheidspolitiek om Vlaanderen in het 
buitenland bekend te maken. De minister-president is daarin zeker niet tekortgeschoten en 
heeft de laatste jaren de wereld rondgereisd, wat zijn rijkdom aan ideeën alleen maar ten 
goede kan komen en Vlaanderen bekend maakt. Terecht hecht de minister-president ook 
veel belang aan samenwerking met internationale instellingen zoals de UNESCO, niet al-
leen voor de nieuwe erfgoedprojecten maar voor het herdenkingsproject. Dat de minister-
president gisteren in het wereldnieuws was omdat de Britse prins Philip op bezoek was, 
evalueert de heer Verougstraete ook als zeer positief. 

Op pagina 12 van de beleidsbrief  wordt gemeld dat het mensenrechtenthema ‘gelijke 
kansen’ en meer concreet de strijd tegen alle vormen van discriminatie, een van de vier 
prioritaire thema’s vormt van het beleidsdocument ‘Mensenrechten en het Vlaams inter-
nationaal beleid’, waarmee het Vlaams buitenlands beleid zich inschakelt in het Vlaamse 
gelijkekansenbeleid. Discriminatie is inderdaad verwerpelijk, maar ook als blanken er on-
der het mom van positieve discriminatie het slachtoffer van zijn, zoals in Zuid-Afrika. Ze 
hebben het daardoor vooral moeilijk om werk te vinden, met als gevolg dat veel geschool-
de krachten naar het buitenland trekken, wat ook ten nadele van de economische ontwik-
keling gaat. Hoe gaat Vlaanderen daarmee om bij de samenwerking met Zuid-Afrika? 
Gelden daar dezelfde regels inzake strijd tegen discriminatie?
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Het lid steunt het beleid voor de samenwerking met de buurlanden en -regio’s: de verster-
king van de banden met Nederland en de initiatieven voor de Vlaams-Franse grensgebie-
den, de bilaterale samenwerking met Noordrijn-Westfalen, de Benelux, waar volgens de 
ervaring van de spreker, die zelf  lid is van het Beneluxparlement, oplossingen gevonden 
worden voor heel wat grensoverschrijdende dossiers. Samen met de minister-president is 
Vlaams Belang ervan overtuigd dat de rol van de regio’s zal blijven toenemen. De on-
derhandelingen over de vertegenwoordiging van Vlaanderen bij de EU slepen aan en de 
spreker vraagt naar de stand van zaken. 

De ontwikkelingssamenwerking focust op zuidelijk Afrika. De drie partnerlanden zijn 
heel verschillend. Malawi en Mozambique zijn echte ontwikkelingslanden, terwijl Zuid-
Afrika, waarmee Vlaanderen historische banden heeft en taalverwant is, een middeninko-
mensland is met weliswaar grote problemen op het vlak van werkloosheid en immigratie. 
Hebben Vlaamse projecten soms te kampen met corruptie in zuidelijk Afrika? En zo ja, 
hoe wordt ertegen opgetreden? De heer Verougstraete vraagt voorts of de opvolger van 
het Agribusinessprogramma ook in de provincie Limpopo georganiseerd wordt, of ergens 
anders in Zuid-Afrika. 

Hij erkent de waardevolle beleidskeuzes voor Mozambique en Malawi, maar begrijpt, net 
als de VVOB, niet waarom onderwijs, toch een motor voor welvaart, niet meer gesteund 
wordt. Daarnaast vindt hij het goed dat de minister-president de samenwerking met de 
vzw Ex-Change ook in 2014 zal voortzetten. 

1.5.	 Tussenkomst	van	mevrouw	Sabine	Poleyn

Mevrouw Sabine Poleyn feliciteert de minister-president met zijn beleid, waarbij ze toch 
enkele vragen wenst te stellen. Dat er 28 percent van het budget naar internationale instel-
lingen gaat, is enerzijds heel goed omdat Vlaanderen zich zo inschrijft in hun beleid, maar 
anderzijds is het ook minder goed omdat die middelen misschien beter kunnen worden 
ingezet om elders het verschil te maken. Denkt de minister-president dat een wijziging van 
het beleid in de volgende regeerperiode wenselijk is? 

De spreekster vraagt voorts of de erkenningsaanvraag inzake WO I bij UNESCO Memory 
of the World iets anders is dan de erkenningsaanvraag als werelderfgoed. Hoe staat het 
overigens met die laatste aanvraag? Dat er grensoverschrijdende samenwerking is met 
Nederland is goed, maar het lid wil ook graag weten of de strategienota voor samenwer-
king met Frankrijk zal worden geactualiseerd. Of is er iets nieuws op komst op dat vlak?

De werking van de Belgische Investeringsbank voor Ontwikkelingslanden is op een be-
paald moment gehypothekeerd door de zware rendementsdoelstellingen. Zal worden na-
gegaan of de nieuwe doelstellingen voor microfinanciering het doel niet op dezelfde wijze 
hinderen? De spreekster is het eens met de opmerking van de VVOB over onderwijs, waar-
naar zo-even ook al door mevrouw Moerman werd verwezen. Ze wil ook graag weten of 
er een vervolg komt aan het al vermelde Internationaal Vredessymposium, dat weliswaar 
conclusies formuleerde maar behoorlijk vaag bleef over de concretisering ervan. Voorts 
vraagt ze wat meer informatie over het trauma- en transformatienetwerk. Wat zal dat pre-
cies gaan doen in de praktijk?

Werd er rekening gehouden met de financiële impact van een geheroriënteerd gemeen-
telijk ontwikkelingsbeleid? Beleidscoherentie voor ontwikkeling is zeer belangrijk, want 
dat is de basis voor een efficiënt en duurzaam beleid. Het is dan ook goed dat het SOIA 
opgericht is. Is dat overlegorgaan al in werking? Heeft het al alternatieven of flankerende 
maatregelen voorgesteld, of zit het nog maar in de opstartfase? 

Dat het aandeel dat aan het VAIS wordt besteed ook bij de besparing intact is gebleven, 
evalueert de spreekster als positief. Zo wordt immers niet bespaard op de echte ontwikke-
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lingssamenwerking. Daarnaast vraagt mevrouw Poleyn of de minister-president een zicht 
heeft op een intra-Belgisch akkoord over de engagementen voor klimaatfinanciering. Tot 
slot heeft ze twee bedenkingen bij de instrumenten. 

Momenteel wordt bekeken of de SARiV al dan niet moet blijven bestaan als een aparte 
adviesraad. Deze structuur brengt wel mee dat ngo’s, bedrijven en wetenschappelijke acto-
ren tot een gezamenlijk standpunt moeten komen, wat tot breed gedragen adviezen leidt. 
De spreekster laat in het midden of dat al dan niet onder de huidige vorm moet gebeuren, 
maar pleit wel voor het behoud van breed gedragen adviezen.  

Voorts heeft ze de indruk dat niet alle in het kaderdecreet inzake ontwikkelingssamen-
werking verplichte rapporteringen ook aan het parlement worden voorgelegd. Zo is het 
ODA-rapport geen officieel parlementair stuk, maar dat is allicht werk voor de volgende 
commissie voor Buitenlands Beleid. Tot slot vraagt ze de minister-president na te gaan 
welke rol Vlaanderen nog kan spelen in het project Nederlands voor Vlaamse expats, nu 
Nederland deze kwestie ‘on hold’ heeft gezet wegens de besparingen op cultuur. 

1.6.	 Tussenkomst	van	de	heer	Paul	Delva

Dat deze laatste beleidsbrief  korter is dan de vorige, ziet de heer Paul Delva net als een 
teken dat er flink gewerkt is. Dat Vlaanderen, zoals op pagina 11 van de beleidsbrief  wordt 
gemeld, “blijft streven” naar een aanpassing van het kaderakkoord tot samenwerking van 
30 juni 1994 over de vertegenwoordiging van het Koninkrijk België bij de internationale 
organisaties, doet hem vermoeden dat er enige problemen zijn. Wat is de stand van zaken 
daar? De bedoeling van die aanpassing, dat de rol en stem van Vlaanderen in de inter-
nationale organisaties wordt verbeterd, wordt alvast breed gesteund in deze commissie. 
De stageprogramma’s bij internationale instellingen hebben blijkbaar veel succes, maar 
waarom dalen de middelen dan, weliswaar in zeer beperkte mate? Hij informeert voorts 
ook naar de link tussen het culturele Europalia over India en het Indiajaar voor academi-
sche diplomatie. 

De spreker wil ook weten hoe de brochures in andere talen om investeringen aan te trek-
ken, opgesteld worden. Gebeurt dat intern, door de eigen diensten, of wordt daarvoor 
samengewerkt met lokale partners zoals lokale handelskamers? Ook dit lid vraagt waarom 
de samenwerkingsovereenkomst met AWEX en Brussels Invest & Export niet in deze be-
leidsbrief  vermeld staat. In het verlengde hiervan dringt hij er, zoals elk jaar, op aan dat 
Vlaanderen zijn hoofdstad ook als troef uitspeelt in het buitenland, ondanks het feit dat 
het buitenlands beleid een gewestmaterie is. 

2. Antwoorden van de minister-president en bijkomende reacties van leden 

Uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap voor 2014

Minister-president Kris Peeters merkt op dat de besparing van 6 percent op de personeels-
kosten van F.I.T. is afgesproken in het CAG in 2011. Het gaat om een bedrag van 953.000 
euro, gesplitst over 2012 en 2013, maar er is enkel bespaard op het personeel van de hoofd-
zetel, niet op de medewerkers in het buitenland of in de provinciale kantoren. 

Beleidsbrief

De minister-president wijst de heer Delva op de volgende passage op pagina 43 van de 
beleidsbrief: “De sterke aanwezigheid van de Europese instellingen, internationale orga-
nisaties en diplomatieke vertegenwoordigingen in Brussel is een belangrijke troef voor 
Vlaanderen en het Vlaams buitenlands beleid. De contacten met de ambassades en in-
ternationale organisaties in Brussel worden dan ook gericht uitgebouwd.”. Die passus is 
misschien wat te beknopt, maar het wordt hoe dan ook wel expliciet vermeld.
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Het is correct dat de ICBB een moeilijke zaak is. Na herhaaldelijk aandringen, is dit 
orgaan na vier jaar weer samengekomen en zijn er werkgroepen opgericht. De volgende 
vergadering wordt op 11 december gepland, maar die zal allicht verplaatst moeten worden 
omdat het Vlaams Parlement op hetzelfde moment plenair vergadert. Er wordt nu dus 
bekeken of  geen andere datum kan worden gevonden. De minister-president verwacht 
daar geen grote doorbraak, noch duizelingwekkende vooruitgang, maar hoopt dan wel 
de stand van zaken te vernemen. Daarna zal met de betrokken agentschappen en diensten 
nagegaan worden hoe de beperkte vooruitgang die werd geboekt, kan worden verankerd 
zonder de indruk te wekken dat Vlaanderen dat als een eindpunt ziet. 

Dat bepaalde aspecten niet in de beleidsbrief  vermeld worden, bijvoorbeeld de samenwer-
king met de Waalse en Brusselse agentschappen voor buitenlandse handel waarnaar de 
heren Kennes en Delva verwezen, betekent volgens de minister-president enkel dat alles 
loopt en dat de huidige afspraken volstaan. 

Vlaams minister Joke Schauvliege maakt deel uit van de Belgische delegatie op de VN-
klimaatconferentie in Warschau en zal daar de Vlaamse belangen verdedigen. Zij zal daar 
ook verder tekst en uitleg geven over de Vlaamse klimaatbijdrage. 

Intra-Belgisch is er afgesproken om de lijst met prioriteiten voor het Belgische voorzitter-
schap van de Raad van Europa te beperken en te focussen op de kerntaken van de Raad, 
zijnde mensenrechten, rechtsstaat en democratie. Daarbij zal ook actief  gezocht worden 
naar raakpunten met de Vlaamse aandachtspunten: de bewustmaking van de lidstaten 
van het belang van de Conventie van Bern inzake het behoud van wilde dier- en planten-
soorten in hun natuurlijke habitats, het blijven inzetten op lokale en regionale democratie 
in het Congres van Lokale en Regionale Overheden, de bewustmaking van de lidstaten 
van de relevantie van de Conventie inzake personen met een handicap, de opvolging van 
de implementatie van de nieuwe wereld-antidopingcode, aandacht bij de lidstaten vragen 
voor de herdenkingsprojecten WO I, de bewustmaking van de lidstaten van het belang 
van de raad als innovatief  monitoringsplatform voor uitwisseling en de harmonisering en 
ontwikkeling van standaarden. Het blijft inderdaad een constante uitdaging om de cor-
recte institutionele context van België duidelijk te maken aan de instellingen van de Raad 
van Europa. Het Belgische voorzitterschap zal daar inderdaad een extra gelegenheid voor 
bieden. 

Wat het Europees Semester betreft, zegt de minister-president dat de verschillende rege-
ringen van dit land in het kader van het Two-pack tegen 15 oktober bij Europa een ont-
werpbegroting voor het volgende jaar moeten indienen. Voor Vlaanderen heeft dit geen 
weerslag op de timing van de begroting. Bij de Septemberverklaring is er immers al een 
ontwerpbegroting. De Federale Regering heeft met medewerking van de regionale regerin-
gen midden oktober een ontwerpbegrotingsplan bij de Europese Commissie ingediend en 
dat zal de volgende jaren ook zo gebeuren. 

Wat de samenwerking met Noordrijn-Westfalen betreft, wijst de minister-president op de 
algemene waardering in Duitsland voor minister-president Kraft. Het Flandernjahr is ei-
genlijk een bundeling van diverse initiatieven om Vlaanderen in de kijker te stellen, met de 
focus op het nieuw merkbeleid dat baanbrekend vakmanschap als overkoepelend thema 
heeft. De verschillende beleidsdomeinen, spelers uit het middenveld en culturele instel-
lingen, Vlaamse steden en gemeenten met partners in de regio, zullen, waar zinvol, bij het 
initiatief  betrokken worden. Er zal rond een aantal pijlers worden gewerkt, zoals onder 
meer: politieke contacten en ontmoetingen, een nieuwe economische conferentie, de geza-
menlijke chemiestrategie met Nederland, culturele activiteiten, samenwerkingsinitiatieven 
met wetenschappelijke instellingen, toerisme en de herdenkingsprojecten rond WO I.
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De minister-president hanteert de EUROMED-definitie van de MENA-regio, die ook 
Libië omvat, waar Vlaanderen met Ex-Change een belangrijk project heeft. Gezien de 
situatie in dat land, kan het project dat loopt van juli 2012 tot juli 2014, niet zijn geplande 
beloop hebben. Vanaf dit jaar zijn de MENA-landen een nieuwe categorie voor beurzen 
van APEC. Vlaanderen maakt 250.000 euro vrij voor initiatieven in die landen. 

Het Intra-Belgische overlegplatform Benelux loopt volgens de informatie van de minister-
president vrij goed, hoewel waakzaamheid altijd geboden is. 

De ministers Smet en Schauvliege vertegenwoordigen de Vlaamse Regering bij de NTU. 
Voor Vlaanderen moet de werking van de Taalunie zeker gehandhaafd blijven. Dat zal 
blijken in het beleidsplan op activiteitenniveau dat in het voorjaar van 2014 zal worden 
voorgelegd. 

Dat waardig werk in groene economieën gepromoot wordt in China, Turkije en Mexico, 
is omdat de Vlaamse expertise bruikbaar is voor projecten van de IAO daar. Deze drie 
landen zijn daarenboven belangrijke groei-economiën die tot de focuslanden van F.I.T. 
behoren. 

‘Azië voor beginners’ bouwt verder op wat er al was en is een uitdieping van de convenant 
met UNIZO, met als doel minder ervaren exportbedrijven ook buiten Europa te leren 
exporteren. Het is een intense opleidingscyclus, beperkt tot 35 bedrijven. Mevrouw Claire 
Tillekaerts, gedelegeerd bestuurder van F.I.T., vult hierbij aan dat het vorige programma 
een enorm succes was, waardoor het opnieuw georganiseerd wordt. Vorig jaar ging het om 
Vietnam en Singapore, nu China. De Verenigde Staten staan ook op het programma. Het 
project vergt echter zeer veel tijd en investeringen. F.I.T. heeft, zoals de minister-president 
al heeft gezegd, vooral op binnenlands personeel bespaard, wat maakt dat de lesgevers 
heel zwaar belast worden. Een uitbreiding zou maar mogelijk zijn als er bijkomende mid-
delen komen voor een uitbreiding van het binnenlandse personeel. 

Minister-president Kris Peeters legt uit dat aan een strategienota een zware administra-
tieve procedure voorafgaat, waardoor de actualiteitswaarde onder druk komt en het risico 
bestaat dat de nota al gedateerd is bij de publicatie. Daarbij komt nog dat er nu eenmaal 
altijd twee partijen nodig zijn voor een dergelijke nota. 

De wereld telt nog heel wat noden waar de Vlaamse knowhow kan helpen. Dat neemt 
niet weg dat Vlaanderen keuzes moet maken om de middelen niet te versnipperen, door 
te focussen op bepaalde landen en thema’s. Centraal-Afrika en onderwijs zijn, hoewel 
belangrijk, inderdaad niet gekozen. Daarbij komt nog dat de partnerlanden prioriteiten 
naar voren schuiven, zoals Malawi dat Vlaanderen zelf  vraagt om meer aandacht aan 
landbouw te schenken. 

De diplomatieke beweging is een beslissing van de Vlaamse Regering waarover ook een 
mededeling gepubliceerd is. Hij zal de mededeling bezorgen, zodat die als bijlage bij het 
verslag kan worden gevoegd. De nieuwe standplaatsen worden ingenomen vanaf 1 sep-
tember 2014 en de betrokkenen zijn allemaal op de hoogte. Dat dit op 1 september ge-
beurt, is louter een praktische aangelegenheid en heeft niets te maken met doorschuiven 
naar de volgende regering. De nieuwe vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering voor 
Pretoria is inmiddels geselecteerd. 

De heer Koen Verbaeckt, secretaris-generaal bij het DiV, zegt dat de Vlaamse inbreng bij de 
permanente vertegenwoordiging van de EU, in de eerste plaats versterkt dient te worden 
door het opdrijven van de afvaardiging van de verschillende Vlaamse beleidsdomeinen. 
Sommige beleidsdomeinen hebben nu al een permanente inhoudelijke en administratieve 
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voltijdse kracht bij de vertegenwoordiging, andere slechts een deeltijdse kracht of soms 
helemaal niemand. Dat wordt momenteel herbekeken, ook met de zesde staatshervorming 
in het achterhoofd. De bijkomende bevoegdheden hebben immers een niet onbelangrijke 
Europese dimensie.

Minister-president Kris Peeters meldt dat tijdens het Overlegcomité is afgesproken dat de 
gewesten zullen optreden als frontoffice voor de nucleaire exporten. Een werkgroep van 
het Overlegcomité heeft ondertussen al meermaals vergaderd over het federale voorstel tot 
samenwerkingsakkoord over het nucleaire exportbeleid. Nadat de werkgroep op 17 juli 
2013 werd opgericht, zijn er al onderhandelingen geweest op 30 augustus, 6 september, 1 
oktober en 22 oktober. 

F.I.T. heeft tot doel bedrijven te stimuleren bij export en bij investeringen. Het heeft eerder 
al, met succes, gebruikgemaakt van de Olympische Spelen om Vlaanderen te promoten. 
Naast informatieverstrekking, heeft F.I.T. bedrijven ook uitgenodigd om naar Olympische 
manifestaties te gaan kijken. Of het WK Voetbal daarvoor geschikt is, hangt natuurlijk 
ook af van hoe ver de Rode Duivels geraken. 

Wapenvergunningen naar Arabische landen blijven een delicate aangelegenheid, waar-
door er geen of heel weinig vergunningen toegekend worden. De minister-president heeft 
al laten verstaan dat Saoedi-Arabië als bestemming voor een handelsmissie moeilijk ligt, 
maar het is de raad van bestuur van het Agentschap voor Buitenlandse Handel die uitein-
delijk beslist over de bestemming van die reizen. Wat het erevoorzitterschap betreft, heeft 
het federale niveau laten weten dat er geen juridische bezwaren zijn tegen de huidige gang 
van zaken. Na de tweede zending naar India zal er een evaluatie komen, waarna de raad 
van bestuur ook zal bepalen welke zendingen er in 2014 nog zullen plaatsvinden. 

Mevrouw Fientje Moerman zegt dat zij zelf  ooit in Saoedi-Arabië heeft gewerkt. Vrouwen 
die werkten werden daar toen beschouwd als een tussencategorie, tussen mannen en vrou-
wen, die functioneel gelijkgeschakeld werd met mannen. Ondertussen is daar blijkbaar 
echter heel wat veranderd. Hoewel het interessant zou zijn om te zien hoe de zus van de 
erevoorzitter van het Agentschap voor Buitenlandse Handel als delegatieleider door de 
Saoedi’s behandeld zou worden, denkt de spreekster niet dat die bestemming op een al-
gehele goedkeuring van het Vlaams Parlement zou kunnen rekenen, gezien de stand van 
de mensenrechten daar. Ze neemt echter aan dat Vlaanderen in de raad van bestuur van 
het agentschap voldoende zwaar weegt om de keuze van de bestemmingen te beïnvloeden. 

De heer Karim Van Overmeire merkt op dat de organisatie van handelsmissies door het 
Agentschap voor Buitenlandse Handel wordt geregeld door een samenwerkingsakkoord 
tussen de gewesten en de federale overheid van 2002. Hij leest voor uit bijlage 1, punt 1, bij 
dat akkoord, waarin staat dat de raad van bestuur beslist over gezamenlijke zendingen die 
“onder het voorzitterschap van de erevoorzitter” worden georganiseerd. Nergens is sprake 
van de zus van de erevoorzitter. Er is dus wel degelijk een onverenigbaarheid en een juri-
disch probleem. Als er zo maar van die afspraak kan worden afgeweken, is het niet nodig 
daar een akkoord over te sluiten. 

Minister-president Kris Peeters herhaalt dat het agentschap dat betwist. De interpretatie 
daar is dat de erevoorzitter de delegatie kan, maar niet moet, leiden. De raad van bestuur 
zal zich daarover buigen, ook naar aanleiding van de evaluatie van de zendingen. Hij zal 
die conclusies voorleggen aan het parlement. De heer Karim Van Overmeire informeert 
naar het standpunt van de Vlaamse Regering. Als de interpretatie van het agentschap 
wordt gevolgd, dan kunnen er nog tal van missies komen onder het voorzitterschap van de 
zuster van de koning, de parlementsvoorzitter enzovoort. Hij blijft erbij dat in het akkoord 
duidelijk werd aangegeven wie de zendingen leidt. 
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De heer Karim Van Overmeire herinnert aan zijn tweede opmerking, over het detacheren 
van twee federale diplomaten. Neemt de minister-president daar louter kennis van, of 
vindt hij het toch ongebruikelijk dat één niveau op eigen initiatief  diplomaten detacheert? 
Ook dat is een nieuw gegeven en dat is typerend voor deze processie van Echternach.

Het Agentschap voor Buitenlandse Handel heeft niets te maken met de detachering van 
federale diplomaten naar het paleis, zegt mevrouw Claire Tillekaerts. De koning heeft zijn 
persoonlijke secretaris, een diplomaat, aangesteld voor de politieke adviezen en voor de 
economische adviezen is er een bijkomend diplomaat. Dat is overigens niet ongebruikelijk, 
traditioneel worden er tot vier diplomaten gedetacheerd. De heer Karim Van Overmeire 
besluit dat de diplomaten dus gedetacheerd worden bij de erevoorzitter, die zelf  niet mee-
gaat op de handelsmissies. Dat maakt voor hem de absurditeit van de regeling duidelijk. 
Mevrouw Claire Tillekaerts verwijst naar de brochure over de missie naar Zuid-Afrika, 
waarin staat “onder voorzitterschap van hare koninklijke hoogheid prinses Astrid als ver-
tegenwoordiger van haar broer koning Filip”. Zij werd bijgestaan door zijn twee raad-
gevers. Minister-president Kris Peeters meldt nog dat volgens het agentschap de koning 
wel degelijk erevoorzitter kan zijn en dat hij iemand kan vragen handelsmissies te leiden. 
Hij wacht de argumenten af die zullen blijken na de evaluatie. Niet de Federale Regering, 
maar de raad van bestuur heeft overigens beslist over de leiding van de zendingen. De 
heer Karim Van Overmeire betwist dat, de Federale Regering heeft volgens hem de beslis-
sing genomen. Minister-president Kris Peeters repliceert dat de raad van bestuur erover 
beraadslaagd heeft, maar dat premier Di Rupo inderdaad om de instemming van de re-
gio’s voor de twee zendingen gevraagd heeft. Nu volgt, zoals al gezegd, de evaluatie. De 
minister-president wijst er ook op dat hij, samen met de ministers Jean-Claude Marcourt 
en Céline Fremault en de koningin de ‘Business of Design Week’ in Hong Kong zal bezoe-
ken, waar België dit jaar gastland is. 

In de praktijk organiseert het agentschap dergelijke Vlaams-Waalse missies nooit, aldus de 
heer Karim Van Overmeire, hoewel het daar strikt genomen wel voor bedoeld is. Wegens de 
ontsporingen heeft het lid daar echter geen bezwaren meer tegen. 

Eind oktober waren er dertien inbreukdossiers, een historisch laag aantal volgens minis-
ter-president Kris Peeters. De minister-president zal een overzicht van hun aanpak aan het 
parlement bezorgen. Uit het arrest over de waterzuivering blijkt glashelder dat Vlaanderen 
niet verantwoordelijk is en dus geen deel van de boete moet betalen. Na een brief  van de 
EU aan lidstaat België, zullen de interne discussies over de betaling starten. Voor de minis-
ter-president kunnen de regio’s dat onderling uitklaren en is het niet aan de federale over-
heid om een verdeelsleutel te bepalen. Ook over andere dossiers onder hun bevoegdheid 
zouden de regio’s beter onderling tot een vergelijk komen. De minister-president denkt 
daar bijvoorbeeld aan de vergoeding van de ontwikkelingslanden voor de gevolgen van 
de klimaatverandering. Voorts zegt hij dat de investeringsgidsen al bestaan in het Engels 
van het Verenigd Koninkrijk, Engels van de Verenigde Staten, Japans en Spaans, en dat er 
wordt gewerkt aan een Chinese, Russische en Braziliaanse versie. 

Mevrouw Claire Tillekaerts zegt dat F.I.T. bespaard heeft op de binnenlandse diensten 
door verschuivingen van de ondersteunende naar de operationele diensten, zijnde inter-
nationale handel en investeringen. De afdeling Marketing en Kennisbeheer, verantwoor-
delijk voor het jaarverslag, is daardoor serieus afgekalfd, ook de staf van de gedelegeerd 
bestuurder is van zeven naar drie teruggebracht. De rapportage over de uitvoering van de 
beheersovereenkomst en het financiële jaarverslag zijn de enige wettelijke verplichtingen. 
Omdat F.I.T. daar noch de mensen, noch de fondsen voor heeft, maakt het geen apart 
jaarverslag meer. Mevrouw Tillekaerts zal laten nagaan of er op de website een link staat 
naar beide wettelijk verplichte rapporten. Indien dit niet het geval is, zal dit worden aan-
gepast. 
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Het strategische partnerschap en een structureel samenwerkingsakkoord voor Flanders 
District of Creativity zijn vandaag getekend, aldus minister-president Kris Peeters. 
Mevrouw Claire Tillekaerts zegt toe de samenwerkingsovereenkomst te bezorgen, maar 
wijst erop dat de convenants van F.I.T. met de partners ook op de website staan. 

Minister-president Kris Peeters zal de havens promoten onder de vlag die op dat moment 
meest rendabel is voor de Vlaamse havens: de Deltaregio of Flanders Port Area. Als bui-
tenlandse havens over partners beslissen, is het in eerste instantie belangrijk ze naar de 
Deltaregio te bewegen, waarna de Vlaamse havens naar voren kunnen worden geschoven. 
Er dient steeds over gewaakt dat de promotie van de Deltaregio in het voordeel van de 
Vlaamse havens is. De havens hebben trouwens zelf  de Deltaregio gesticht, die samenwer-
king dient nog te groeien. 

De heer Karim Van Overmeire vindt het toch wat magertjes dat de Deltaregio blijkbaar 
alleen gebruikt werd als de minister-president met zijn Nederlandse ambtsgenoot op zen-
ding is, zoals tot nog toe alleen in Texas het geval was. 

Minister-president Kris Peeters zegt dat veel afhangt van wie de gesprekspartner is en hoe 
die partner kan worden overtuigd om hier te investeren. Het gaat dus om een pragmatische 
benadering en het is al zaak ervoor te zorgen dat de Vlaamse havens elkaar niet de loef 
afsteken. 

Hij meldt voorts dat het landbouwproject in Limpopo is beëindigd. De resultaten van de 
audit in augustus zullen eerstdaags bekend gemaakt worden. Het nieuwe landbouwproject 
zal als proef opgestart worden in de drie Zuid-Afrikaanse provincies waarin Vlaanderen 
actief  is. Mevrouw Anne Van Autreve, waarnemend administrateur-generaal van het VAIS, 
legt uit dat het project in volle voorbereiding is en dat het VAIS samen met de Zuid-
Afrikaanse overheid naar de beste uitvoerder zoekt. Dat vergt wel wat tijd. 

Minister-president Kris Peeters verklaart dat het UNESCO-programma Memory of the 
World de bescherming en bekendmaking van documentair erfgoed beoogt. Partners als 
In FlandersFields en het Rode Kruis gaan de mogelijkheden daarvoor na, onder meer 
persoonlijke gedocumenteerde verhalen en boeken met lijsten van slachtoffers. Daarnaast 
ijvert Vlaanderen er voort voor om de slagvelden van WO I te laten erkennen als UNESCO-
werelderfgoed. 

Dat iedereen na het succesvolle Vredessymposium naar meer hongert, is een goede zaak. 
Voor het trauma- en transformatienetwerk waarin universiteiten, ngo’s en bedrijven een 
inbreng zullen hebben, wordt 150.000 euro uitgetrokken. Noord-Ierland, met zijn uitge-
breide expertise rond traumabehandeling, is sterk geïnteresseerd en heeft ook toegang 
tot aanzienlijke EU-financiering. Het netwerk moet natuurlijk ten dienste staan van het 
Vlaamse buitenlandse beleid. 

Het is een bewuste keuze om met een beperkt aantal internationale organisaties te werken, 
zodat Vlaanderen niet alleen met kennis van zaken kan optreden, maar zijn inbreng ook 
zichtbaar is. Op de vergadering met de ambassadeurs merkte de minister-president al dat 
de twee aanvragen bij de UNESCO, Vlaanderen wel een zeker prestige geven. 

Mevrouw Anne Van Autreve zegt dat van alle gemeenten een eigen bijdrage voor het im-
pulsbeleid gevraagd wordt. Die drempel is voor iedereen gelijk. Alle gemeenten hebben het 
momenteel financieel moeilijk, maar het VAIS heeft geen indicatie dat gemeenten die nu 
pas een beleid starten, een voordeel hebben boven andere. Pas op 15 januari 2014, de ui-
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terste datum, zal duidelijk zijn welk soort gemeenten deel willen uitmaken van het nieuwe 
convenant. 

III. IndIcAtIeVe stemmIngen

1. Indicatieve stemming over de decreetsartikelen

Artikel 14 (DB0/1DD-A-2-B/WT tot DC0/1DE-A-2-B/WT)

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit artikel aangenomen met 5 stemmen bij 3 ont-
houdingen.

Artikel 17

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit artikel aangenomen met 5 stemmen bij 3 ont-
houdingen.

Artikel 44

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit artikel aangenomen met 5 stemmen bij 3 ont-
houdingen.

Artikel 72

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit artikel aangenomen met 5 stemmen bij 3 ont-
houdingen.

Artikel 101

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit artikel aangenomen met 5 stemmen bij 3 ont-
houdingen.

2. Indicatieve stemming over de begrotingstabel

2.1.	 Begrotingstabel	–	Afdeling	I

Entiteit DB0 – Departement internationaal Vlaanderen

Programma DA – Apparaatkredieten

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.



22 Stuk 15 (2013-2014) – Nr. 3-C

V L A A M S  P A R L E M E N T

Programma DB – Provisies

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.

Programma DD – Behartiging van de internationale belangen van Vlaanderen 

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.

Programma DE – Bestrijding van structurele armoede in de wereld en het dichten van de 
Noord-Zuidkloof

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5stemmen bij 3 
onthoudingen.

Programma DF – Internationalisering van de Vlaamse economie

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.

Entiteit DC0 – Vlaams Agentschap voor Internationale Samenwerking (VAIS)

Programma DA – Apparaatkredieten

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.

Programma DE – Internationale Samenwerking

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt dit programma aangenomen met 5 stemmen bij 3 
onthoudingen.

2.2.	 Begrotingstabel	–	Afdeling	III

Ter indicatieve stemming gelegd, wordt de begroting van de DAB Fonds Microfinanciering 
aangenomen met 5 stemmen bij 3 onthoudingen.

3. Bijlagen bij de uitgavenbegroting

Afsluitend neemt de commissie ook nog kennis van de als bijlage bij de uitgavenbegro-
ting 2014 opgenomen begrotingen van respectievelijk de EVA Vlaams Agentschap voor 
Internationaal Ondernemen – Flanders Investment & Trade, de Strategische Adviesraad 
internationaal Vlaanderen en de vzw Vlaams-Europees Verbindingsagentschap.

Frank CREYELMAN,
voorzitter

Sabine POLEYN
Karim VAN OVERMEIRE,
verslaggevers
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gebruikte afkortingen

APEC Antwerp/Flanders Port Training Center
AWEX Agence Walonne à l’Exportation
Benelux België, Nederland, Luxemburg
BRIC Brazilië, Rusland, India, China
CAG College van Ambtenaren-Generaal
DAB Dienst met afzonderlijk beheer
DiV Departement internationaal Vlaanderen
EMU Economische en Monetaire Unie
EVA extern verzelfstandigd agentschap (van de Vlaamse overheid)
EU Europese Unie
EUROMED Euro-Mediterranean Partnership 
F.I.T. Flanders Investment & Trade ( = Vlaams Agentschap voor Internationaal 
 Ondernemen)
FKA Flanders Knowledge Area
IAO Internationale Arbeidsorganisatie
ICBB Interministeriële Conferentie voor Buitenlands Beleid
ITMMA Institute for Transport and Maritime Management (van de Universiteit  
 Antwerpen)
IVRK Internationaal Verdrag inzake de Rechten van het Kind
kmo kleine of middelgrote onderneming 
MENA Middle East and North Africa
ngo niet-gouvernementele organisatie
NTU Nederlandse Taalunie
ODA official development assistance
OHCHR Kantoor van de Hoge Commissaris voor Mensenrechten (Office of the  
 High Commissioner for Human Rights)
SARiV Strategische Adviesraad internationaal Vlaanderen
SOIA Strategisch Overlegplatform Internationale Aangelegenheden
UNESCO United Nations Educational, Scientific and Cultural Organization
UNIZO Unie van Zelfstandige Ondernemers
UNRWA United Nations Relief  and Works Agency for Palestine Refugees in the 
 Near East
VAIS Vlaams Agentschap voor Internationale Samenwerking
VaK vastleggingskrediet 
VeK vereffeningskrediet
ViA Vlaanderen in Actie
VLEV Vlaamse economische vertegenwoordiger 
VN Verenigde Naties
VS  Verenigde Staten
VVOB Vlaamse Vereniging voor Ontwikkelingssamenwerking en Technische 
 Bijstand
VVR Vertegenwoordiger van de Vlaamse Regering
vzw vereniging zonder winstoogmerk
WK wereldkampioenschap
WO I Wereldoorlog 1
WTO World Trade Organization


